
5 پنجشنبه 3 آذر 1401 ، 29 ربیع الثانی 1444 ،24 نوامبر 2022، شماره 4091، صفحه

رئیس کمیسیون امور داخلی: 

طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس در آینده نزدیک به صحن مجلس می آید

عضو هیئت رئیسه مجلس:

ممنوع الخروج کردن دانشجویان شیوه 
مناسب برخورد نیست

 دکتر اعظم راودراد ،استاد دانشگاه مطرح کرد؛

دانشگاه باید محل امن باشد؛ این روزها 
گفت وگو کردن دیگر ساده نیست

سرویس سیاســی-  دکتر اعظم راودراد، با بیان 
اینکه گفت وگو کردن در این روزها نسبت به روزهای 
نخســت اعتراضات اگر غیرممکن نشده باشد، بسیار 
سخت تر شده، توضیح داد: حدود ۶۰ روز از درگذشت 
مرحوم "مهســا امینــی" می گذرد. امــکان برقراری 
گفت وگو در جامعه و دانشــگاه در روزهای نخست 
این اتفاق ناگوار وجود داشــت اما در حال حاضر، این 
کار بسیار سخت شــده است. معاون پژوهشی اسبق 
دانشــکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران با بیان اینکه 
طی تمام این ســالها مسئولان نسبت به نکات مطرح 
شده از سوی دلسوزان جامعه، کنشگران و اندیشمندان 
اجتماعی بی توجه بوده اند، توضیح داد: در سالهای های 
گذشته برخی سخنان این افراد را نشنیده اند و بر باورهای 
خودشان پافشاری می کردند. چنین عملکردی برخی 
راه ها را برای همیشه می بندد و به جای اینکه شرایط را به 
سمت اصلاح ببرند، با عملکرد خود شرایط را به سمت 
بحرانی تر شدن اوضاع هدایت کرده و همچنان می کنند. 
اگرچه به گفت وگو معتقد هســتم اما توجه به شرایط 
آن مهم اســت. وی با اشاره به اینکه طرفین گفت وگو 
باید از شــرایط برابری برخوردار باشند، تصریح کرد: 
برابری در گفت وگو بسیار مهم است؛ نه اینکه کسی از 
قدرت قاهره برخوردار باشــد و طرف مقابل با تبعات 
حقوقی مواجه شــود. حدود ۶۰ روز از اعتراض های 
مردمی و دانشجویان می گذرد و تاکنون هیچ گفتگوی 
اثربخشــی میان جامعه و حاکمیــت صورت نگرفته 
اســت. پس از ۶۰ روز و بحرانی شــدن شرایط، دیگر 
گفت وگو کردن ساده نیست. اگرچه شاید گفت وگو 
هنوز هم بتواند اثرگذار باشد اما نیازمند حصول پیش 
شرط هایی همچون آزادی دانش آموزان و دانشجویان 
به عنوان شروع تحقق پیش شرط ها است. در روزهای 
نخست اعتراضات، اســاتید دانشگاه ها از رشته های 
مختلف علوم انسانی و اجتماعی، حتی روانپزشکان و 
بسیاری از کنشگران اجتماعی در ارتباط با وقایع اخیر 
بیانیه هایی صادر کردند. مرحله به مرحله و متناسب با 
شرایط متحول اجتماعی، این بیانیه ها، شرایط حاکم بر 
جامعه و دانشگاه ها را تحلیل کرده بودند و راهکارهای 
پیشنهادی را به صورت موردی ارائه می دادند، اما برخی 
مســئولان نسبت به این بیانیه ها بی توجه بودند؛ شاید 
اگر به نظریه متخصصان علوم  انســانی و اجتماعی و 
پژوهشــگران توجه می کردند، برای مسائل به وجود 
آمده راه حل های منطقی به کار می بردند و پاسخ دادن 
بــه مطالبات مردمی در چارچوب قانون، مانع بحرانی 
شدن شرایط می شد. هنگامی که بیانیه ها و تحلیل های 
ثانویه حاصل از بیانیه ها را مورد بررسی قرار می دهیم، 
به این نتیجه می رسیم هر یک از این موارد در یک برهه 
از زمان می توانست مؤثر واقع شود. این بیانیه ها با قصد و 
هدف ارائه راه حل صادر شدند؛ مسئولان نه تنها نسبت 
به بیانیه ها بی توجه بودند بلکه نگاهشان بیشتر متوجه 
شناسایی و احیاناً مواخذه امضاءکنندگان بیانیه ها بود! 
در حالی که نباید به افرادی که بیانیه ها را امضاء کرده اند 
به چشم مخالف و دشمن ملت نگاه کرد. آنها دلسوزان 
جامعه خود هستند که درد را قبل از، از پاانداختن بیمار 

تشخیص می دهند و درمان را هم تجویز می کنند.
مدیر گروه ارتباطات دانشگاه تهران با بیان اینکه 
دیدگاه های منفی از جانب حاکمیت نسبت به کنشگران 
و دلسوزان اجتماعی وجود دارد، توضیح داد: نگاه های 
دلســوزانه با برداشت های اشــتباه توصیف می شود؛ 
حاکمیــت، توجه و پیــروی از این نکات را به معنای 
ضعف و عقب نشینی می داند در حالی که اینطور نیست 
و مادامی که نسبت به این نکات بی توجه باشند، شرایط 
روز به روز بدتر شده و به لایه های بحران افزوده می شود. 
دکتر راودراد با بیــان اینکه زمانی گفت وگو می تواند 
مؤثر واقع شــود که پیش شــرط های عملی از جانب 
حاکمیت مورد توجه قرارگیرد، تصریح کرد: مطالبات 
دانشــجویان و مردم باید جامه عمل پوشانده شود. به 
طــور مثال، یکی از مطالبات این روزهای مردم، آزادی 
دانش آموزان و دانشجویان است؛ آنها به جرم مخالفت 
بازداشت شده اند در حالی که دست به آشوب نزده اند. 
انســان ها در تجمع ها بســیار هیجانی  عمل می کنند؛ 
ایــن احتمال وجود دارد که به اقداماتی دســت بزنند 
کــه در فردیت خود هرگز انجام نمی دهند. رفتارهای 
هیجانی نباید معیاری برای برخوردها باشد. مسئولان 
باید به نحوی با جامعه رفتار کنند که مطالبات مدنی به 
گسترش هیجانات تبدیل نشود. حاکمیت دارای تدبیر 
با مدیریت درســت می تواند با نمایندگان مردم که از 
خاستگاه اجتماعی برخوردار هستند، گفت وگو کند. 
دکتر راودراد توضیح داد: اگر دانش آموزان و دانشجویان 
بازداشــتی به عنوان مثال آزاد شــوند و همچنین نوع 
برخورد با بازداشــتی ها تغییر کند و مبتنی بر خشونت 
نباشد، آنگاه شاید بتوان دریچه ای را به گفتگو باز کرد. 
اگر مسئولان از راهکارهای بهتری برای کنترل شرایط 

بهره ببرند، این امکان وجود دارد افرادی که از خاستگاه 
اجتماعی برخوردار هستند برای گفت وگو پیش قدم 
شوند. در شــرایط کنونی، اگر رفتارهای حاکمیت بر 
همان شکل و سیاق پیشین باقی بمانند، درب های بسته 
شــده گفت وگو باز نمی شود. این عضو هیئت علمی 
دانشــگاه تهران افزود: مردم و دانشــجویان معترض، 
بخشــی از جامعه را تشــکیل می دهند. حاکمیت از 
تشــکیل اتاق های گفت وگو سخن می گوید؛ پرسش 
"چه کســانی باید با چه کســانی سخن بگویند؟" را 
مطرح می کنم. تصور اینکه گفت وگو به راحتی شکل 
می گیرد، بسیار ساده انگارانه است. همواره افرادی در 
موج های اعتراضی برجسته می شوند که می توانند نقش 
نمایندگی برای گروه های مختلف اجتماعی ایفاکنند. 
گفت وگو باید با نمایندگان مردم شــکل بگیرد. وی با 
بیــان اینکه مفاهمه در زمــان گفت وگو اهمیت دارد، 
توضیــح داد: این روزهــا، دو گروه در مقابل یکدیگر 
قرار دارند که زبان و شــیوه ارتباطی متفاوتی نســبت 
به یکدیگر دارنــد و به همین دلیل حرف همدیگر را 
نمی فهمنــد. در عین حال افرادی در میان این دو گروه 
قرار دارند که به دلیل دانش و آگاهی بیشتر، زبان هر دو 
را می فهمند. اما این افراد که شــامل اندیشمندان علوم 
انســانی و اجتماعی است از سوی حاکمیت هرگز به 
بازی گرفته نشدند و همواره با دیدگاهی منفی به آنها 
نگاه شده است. معاون پژوهشی اسبق دانشکده علوم 
اجتماعی دانشگاه تهران با بیان اینکه برخی همواره خود 
را مظهر مردم می دانند، توضیح داد: شرایط کنونی جامعه 
ماحصل شکل نگرفتن سیستماتیک گروه ها و احزاب 
گوناگونی است که بتوانند صدای گروه های مختلف 
جامعه را به گوش زمامداران برسانند. نتیجه تک صدایی 
بودن است که شناخت مسئولان از واقعیت های جامعه 
را محدود و مخدوش می کند. در حال حاضر، هرکسی 
کــه می خواهد نظریاتــش را بیان کند باید مطابق میل 
حاکمیت سخن بگوید. اگر نظریاتش مخالف باورهای 
حاکمیت باشد، جایی برای بیان حرف هایش ندارد. به 
همین دلیل و از آنجا که نهادهای واســط وجود ندارد، 
کوچک ترین جرقه اجتماعی به ســرعت شــعله ور 
می شــود.  از طرف دیگر وقتی صدا و سیما یک رسانه 
ملی نامیده می شود معنایش این است که همه گروه ها 
باید بتوانند صدایی در این رسانه داشته باشند، اما چنین 
نیست. وی با اشــاره به اصل ۲۷ قانون اساسی گفت: 
تضارب آرا از جایگاه مهمی برخوردار اســت. اگرچه 
بیان اعتراض در قانون اساســی مورد توجه قرار گرفته 
اما این ظرفیت کنار گذاشته اند. تمام مسائل اجتماعی و 
فرهنگی تبدیل به مسئله سیاسی می شود. بیان دیدگاه 
در ارتباط با مسائل اجتماعی به معنای مخالفت با نظام یا 
وابستگی به دولت های خارجی و دشمن تلقی می شود. 
در حالی که اینها فقط بازگو کردن مســائل اجتماعی 
برای آگاهی بخشــی است.  تعامل با مسائل اجتماعی 
باید منطبق بر سازوکارهای متناسب با آن باشد نه اینکه 
موجب ایجاد دردســر برای آگاهی دهندگان شــود.  
هشــدارهای مختلف از جانــب گروه های اجتماعی 
آگاه می توانســتند از انفجار اجتماعی جلوگیری کنند 
و فضای گفت وگــو را فراهم کنند اما به آنها توجهی 
نشــد. دکتر راودراد درباره فضای حاکم بر دانشگاه ها 
گفت: مشــکل مدیریت دانشگاه ها این است که تنها 
یک گروه در دانشگاه اجازه فعالیت داشته و گروه های 
دیگر که از نظر فکری متفاوت بوده ولی در عین حال 
قصد انجام فعالیت در چارچوب نظام را داشــتند، به 
تدریج با مشکلات بسیار مواجه و نهایتاً حذف شدند. 
اگر تشکل های دانشجویی متنوع در دانشگاه ها وجود 

داشتند، می توانســتند نمایندگی گروه های مختلف 
اجتماعی را بر عهده بگیرند و در موارد مختلف نه تنها 
با سیستم دانشگاه که با حاکمیت نیز وارد مذاکره شوند. 
وی درباره ممنوع الورود شــدن برخی از دانشجویان 
دانشگاه تهران گفت: کارت های دانشجویی برخی از 
دانشجویان را در درب ورودی دانشکده علوم اجتماعی 
دانشگاه تهران گرفتند که بسیاری از دانشجویان نسبت 
به این اقدام اعتراض کردند. پس از حضور هیات رئیسه 
دانشــگاه به منظور گفت وگو با اساتید و دانشجویان 
در این رابطه؛ دانشــجویان به درســتی بیان کردند که 
یکی از شــروط گفت وگو این بوده اســت که حداقل 
ابتدا کارت های دانشــجویان به آنها پس داده می شد. 
همچنین آنها خواستار این بودند که مشارکتشان در این 
گفتگو تبعات بعدی برای آنها به همراه نداشــته باشد. 
آنها خواهان تضمین مصونیت خود بودند که مدیریت 
دانشــگاه چنین مســئله ای را تضمین کرد. اما پس از 
اینکه برخی از دانشجویان بیانیه هایی را به نمایندگی از 
دیگران قرائت کردند در روزهای بعدی با مشکلاتی از 
سوی نهادهای بالادستی روبرو شدند، که گفته می شد 
در اختیار مدیریت دانشــگاه نبوده اســت. این نشان 
می دهد که میان ارکان مختلف سیستم هماهنگی وجود 
ندارد. در حالی که مدیران دانشــگاه قول مصونیت به 
دانشجویان داده بودند، نهادهای بالادستی آنها را ممنوع 
الوورد یا در یک مورد بازداشــت کردند.  همین عمل 
موجب خشم سایر دانشجویان شد و حتی آنهایی که 
تا پیش از این از حضور در اعتراضات داخل دانشکده 
خودداری می کردند جهت حمایت از همکلاسی ها و 
دوســتان خود به آن پیوستند. اگر دانشجویان بتوانند 
حرف هایشان را بزنند چنین شرایطی به وجود نمی آید. 
دانشگاه باید خانه امن دانشجویان باشد؛ مگر در اصل 
۲۷ حق اعتراض لحاظ نشــده است؟ آیا اعتراض در 
محیط دانشکده که تمام اهالی آن افراد آکادمیک هستند 
بهتر اســت یا اینکه به خیابان بروند و با مشــکلات 

متعددی روبرو شوند؟ 
وی دربــاره ورود نیروهــای امنیتی به اعتراض 
دانشجویی و تاثیر تکرار این پدیده گفت: آنچه که این 
روزها در دانشگاه ها به شکل شدت گرفتن اعتراضات 
اتفــاق می افتد، ماحصل مداخلــه نیروهای امنیتی در 
دانشــگاه است. اگر مدیریت مسائل درون دانشگاه ها 
به دانشگاهیان واگذار شود، آنها می توانند ضمن ایجاد 
فرصت برای بیان مطالبات دانشجویان، از کشیده شدن 
اعتراضات مسالمت آمیز به خشونت جلوگیری کنند. 
به عنوان مثال به دنبال جلســه ای که میان هیئت رئیسه 
دانشــگاه و دانشــجویان دانشــکده علوم اجتماعی 
برگزار شــد آرامش تا حدودی به دانشکده بازگشت. 
دانشــجویان ضمن بیان مطالباتشان، فضا را مدیریت 
می کردند که ملتهب نشود و بهانه ای برای ورود نیروهای 
امنیتی نشــود. اما هنگامی که در اثر دخالت نیروهای 
امنیتی و حراســت، مسئله ممنوع الورودی پیش آمد، 
فضای دانشکده باردیگر ملتهب  شد.  وقتی برخوردها 
با دانشجویان در سطح دانشگاه صحیح نباشد، شرایط 
بدتر می شــود. خشونت تسری پیدا می کند و افرادی 
که شــاهد خشونت هستند، نمی توانند در برابر آن بی 
تفاوت باقی بمانند و در نتیجه بحران بالا می گیرد. وی 
در پایان خاطر نشان کرد: مطالبات دانشجویان و مردم 
باید شــنیده شود. انَگ های مختلف زدن به معترضان 
نمی تواند شرایط را آرام کند. باید به خواسته های مردم 
بیشــتر توجه شــود. و باید از مصلحان و افرادی که از 
پایگاه و منزلت اجتماعی نزد مردم برخوردار هستند، 

کمک گرفته شود.

ســرویس سیاسی- رئیس کمیســیون امور 
داخلی کشور و شوراها در مجلس تاکید کرد: طرح 
اصــلاح قانون انتخابات مجلس مراحل نهایی را در 
کمیســیون طی می کند و به زودی در دســتور کار 

صحن مجلس قرار خواهد گرفت.
محمــد صالح جوکار درباره آخرین وصعیت 
طــرح اصلاح قانــون انتخابات مجلس شــورای 

اســلامی، بیان کرد: طرح اصــلاح قانون انتخابات 
مجلس شــورای اسلامی با حضور مسئولان بخش 
های مختلف اعم از شورای نگهبان و سایر دستگاه 
های ذی ربط در کمیسیون مورد بحث و بررسی قرار 
گرفته است و مراحل نهایی بررسی را سپری می کند 
و به زودی جهت رســیدگی به صحن مجلس ارائه 

خواهد شد.

نماینده مردم یــزد در ادامه اظهار کرد: در این 
طرح به بررسی نحوه انتخاب نامزدها پرداخته شده 
است. همچنین مهلت رسیدگی به صلاحیت ثبت 
نام کنندگان و دریافت اســتعلام های لازم یکی از 
مواردی اســت که در این طرح مورد بررســی قرار 
گرفته است. ان شاءالله به زودی این طرح در دستور 

کار صحن مجلس قرار خواهد گرفت.

سرویس سیاسی-عضو هیئــت رئیسه مجلس شورای اسلامی گفت: اینکه 
در شرایط فعلی برخی دانشجویان ممنوع الخروج شوند به صلاح کشور نخواهد 
بود چراکه این شیوه مناسبی برای برخورد نیست؛ باید با دانشجویان گفتگو کنیم. 

احمد نادری عضو هیئت رئیسه مجلس شورای اسلامی ، در واکنش به خبری 
که اخیراً درباره ثبت طرحی برای »ممنوع الخروج کردن دانشجویان هنجارشکن« 
منتشــر شده است، گفت: من از این طرح اطلاعی ندارم و نمی دانم که کدامیک از 
نمایندگان مجلس، این طرح را ثبت کرده اســت؛ اما اینکه در شرایط فعلی برخی 
دانشجویان ممنوع الخروج شوند به صلاح کشور نیست. وی با تاکید بر اینکه شیوه 
برخورد با دانشجویان، ممنوع الخروج کردن آنها نیست، تصریح کرد: دانشجویان، 
عزیزان ما هستند. ممکن است برخی از آنها مرتکب خطایی شده باشند اما باید با 
آنها گفتگو کرد و حرف های آنان را شنید تا با این تعامل بتوان از مشکلات عبور کرد. 
اگر اشــتباهی از سوی تعدادی از دانشجویان صورت گرفته باشد باید با آنها 
صحبت کرد و از این طریق، این گروه را در جریان حقایق فضای موجود قرار داد.

یک استاد دانشگاه تهران در خصوص ضرورت فراهم بودن ملزومات گفت وگوی آکادمیک گفت: طرفین گفت وگو باید از شرایط برابری برخوردار
 باشند، برابری در گفت وگو بسیار مهم است؛ نه اینکه کسی از قدرت قاهره برخوردار باشد و طرف مقابل با تبعات حقوقی مواجه شود. تاکنون نیز هیچ گفتگوی 

اثربخشی میان جامعه و حاکمیت صورت نگرفته است و پس از گذشت این روزها، دیگر گفتگو کردن ساده نیست.

سرویس سیاسی- نماینده مردم اهواز 
در مجلس گفت: الان بعضی از استانداران 
به شــدت ضعیف هستند، بعضی از وزرا 
باید جای خود را به افراد قوی تری بدهند 
و برخی معاونین وزرا نیاز اســت که تغییر 
کننــد. خود آقای رئیس جمهور هم نیاز به 
ترمیم در بدنه مدیریت دولت را قبول دارد 
و ما از ایشان می خواهیم که هرچه سریع تر 

این کار را انجام دهد.
مجتبی یوســفی نماینــده اهواز در 
مجلس شــورای اســلامی ، درخصوص 
»ضعف هــای موجود در کابینه دولت و عدم توفیــق در عملکرد برخی وزرا که 
به نظر می رســد نه از دولت و نه از مجلس عزمی برای ترمیم کابینه برای پوشــش 
این ناکارآمدی ملموس، مشاهد نمی شود«، گفت: در اینجا در ابتدا یک نکته ای را 
عرض می کنم ما باید وقتی می خواهیم یک دولت را قضاوت کنیم جمیع شرایط را 
نگاه کنیم، شاخص بگذاریم و بعد از آن نمره بدهیم که عملکرد قابل قبول است یا 
اینکه بگوییم ضعیف است. نه دولت و نه مجلس هیچ کسی مدعی نیست که صفر 
و صــدی نــگاه کنیم، یعنی یک باره بگوییم یک دولت مطلق خوب یا یک دولت 

مطلق بد است. روند کلی دولت باید مثبت باشد.
وی ادامه داد: در اتفاقاتی که در این یکسال و چند ماه رخ داده اولین نکته حضور 
شخص ریاست محترم جمهور و اکثر وزرا در کنار مردم است، یعنی ببینید مشکلات 
زیاد است، در حوزه های اقتصادی، در حوزه زیرساخت اقتصاد یا زیرساخت های 
ما در استان ها و محرومیتی که در حوزه زیرساخت ها داریم مخصوصا عدم توسعه 
متوازن در کشور که حالا یکی دو تا استان محدود برخوردارند و در مقابل بسیاری 
از استان ها دچار محرومیت هستند. وی اضافه کرد: البته بماند که این خروجی سی 
و چند سال تفکر لیبرال حاکم بر دولت هاست، که آن ها بخشی نگری کردند، آمدند 
برای یک جاهایی انقدر رشــد زیرساخت ها انجام دادند که دیگر نمی دانند چکار 

کنند و رفتند سراغ توسعه فرهنگی اما بعضی استان ها دچار محرومیتند.
یوســفی خاطرنشــان کرد: از این جهت که دولت، شخص رئیس جمهور و 
وزرا کنار مردم هستند، قابل احترام است که مشکلات را می بینند و با دغدغه های 
مردم آشنا هستند. نماینده مردم اهواز در ادامه اظهار داشت: اما باید بپرسیم وقتی 
دولت شروع به کار کرد چه چالش.هایی داشت؟ اولین چالش فوت روزانه بیش 
از ۷۰۰ نفر از عزیزان ملت متاثر از کرونا بود، این فقط یک چالش بود که عزیزان 
مردم در حال فوت شدن بودند. چالش بعدی محدودیت های اجتماعی بود که در 
قالب محدودیت های تردد و ســفر وجود داشت که همین هم بر بازار و اشتغال و 

گردشگری و این ها تاثیر داشت که با یک کار جهادی این کار را انجام دادند.
وی افزود: به دولت قبل می گفتند چرا واکسن وارد نمی کنید؟ می گفتند مشکل 
اف ای تی اف، برجام، پالرمو و انتقال پول داریم، این معجزه اســت چطور دولتی 
توانسته وابستگی بیشتری نداشته باشد اما برود آن کار بزرگ را انجام دهد که نزدیک 
به ۱۵۰ میلیون دوز واکسن تولید و وارد و تزریق شد که در نتیجه به عدد فوتی صفر 

رسیدیم و زندگی مردم به روال عادی برگشت.
عضو کمیسیون عمران مجلس همچنین بیان کرد: در حوزه دیپلماسی انرژی و 
دیپلماسی منطقه ای در عین این که توجه به چند کشور اروپایی و آمریکا همه همت 
و فعالیت دولت قبل بود و دیپماسی منطقه.ای رها شده و ارتباطات ما با کشورهای 
منطقه دچار مشــکل شده بود اما الان می بینیم که معاهدات چندجانبه و دو جانبه 
امضاء می شود و روابط منطقه ای با بسیاری از کشورها ارتقاء یافته است. پیوستن به 

پیمان شانگهای یکی از دستاوردهای مهم دیپلماسی دولت است.
وی ادامه داد: ناترازی که در دولت قبل داشتیم رفع شد این هم از اتفاقات خوبی 
اســت که در این دولت رخ داد. در حوزه مسکن حضور شخص ریاست جمهور 
پای کار و تشکیل شش جلسه شورای عالی مسکن از موارد مهم است در حالی که 
کل هشت سال قبل جلسه با این تعداد برگزار نشد. این ها نکات خوب این دولت 

است، کارهای خوبی که در حوزه محرومیت زدایی شده است.
نماینده مردم اهواز در ادامه اظهار داشت: اما در حوزه اقتصاد مشکلاتی وجود 
دارد، قطعا در حوزه مســکن کار باید با جدیت بیشتری دنبال شود، عدم همراهی 
سیســتم بانکی و ســازمان برنامه و بودجه با این حوزه مشهود است. این ها نشان 
می دهد که فرمایش ریاست جمهور که گفتند ما با کسی عهد اخوت نبستیم فرصت 
خوبی است که بعد از یک سال و چند ماه قطعا باید ترمیم در کابینه صورت گیرد.

وی خاطرنشان کرد: مجلس نشان داد در پیگیری مطالبات مردم در عین اینکه 
تفکرات این دولت را قبول دارد به عنوان دولت جهادی که پای کار و در کنار مردم 
است، کوتاه نمی آید و اشکالات جدی هم در بعضی از وزارتخانه ها وجود دارد که 
انتظار ما این است که قبل از اینکه مجلس خودش ورود کند، دولت نسبت به اعمال 
تغییرات اقدام کند.عضو مجمع نمایندگان استان خوزستان ادامه داد: برای مثال در 
استیضاح وزیر صمت در عین اینکه ما از حوزه خودرو و خودروسازی ها ناراحت 
هستیم و رضایت نداریم اما اینکه این را به یک وزیر محدود کنیم، منطقی نبود و 
مجلس دوباره به وزیر رأی اعتماد داد ولی انتظارمان این اســت که در حوزه های 
اقتصادی، در بازار ارز و حوزه مســکن ترمیمی صورت گیرد و انشــاءالله که خود 
ریاست جمهور تغییراتی را انجام دهد. یوسفی در رابطه با ضعف های موجود و نیاز 
به اصلاحات در کابینه گفت: الان بعضی از اســتانداران به شدت ضعیف هستند، 
بعضی از وزرا باید جای خود را به افراد قوی تری بدهند و برخی معاونان وزرا نیاز 
اســت که تغییر کنند. خود آقای رئیس پجمهور هم نیاز به ترمیم در بدنه مدیریت 
دولت را قبول دارد و ما از ایشان می خواهیم که هرچه سریع تر این کار را انجام دهد.

ســرویس سیاسی- یک عضو کمیســیون امورداخلی کشور و شوراها در 
مجلس، تاکید کرد: متاســفانه مجلس در مواجهه با حوادث اخیر به نحو درســتی 
ورود پیدا نکرده است و به نظر می رسد ساز و کارهای پیش بینی شده در مجلس 

و در دولت برای بررسی مسائل اخیر کشور دارای ایراد است.
احمد علیرضابیگی درباره نحوه ورود مجلس به بررســی حوادث اخیر در 
ســطح کشور، بیان کرد: کمیسیون امورداخلی اصلی ترین کمیسیون برای بررسی 
حوادث اخیر در سطح کشور به شمار می رود اما به نحو منفعلی رفتار کرده است. 
چه در موضوع حوادث سیستان و بلوچستان و چه در موضوع ورود عناصر غیر 
مسئول به دانشگاه شریف و پیامدهای آن که دامنگیر کشور شده است، انفعال در 

خصوص عملکردهای نادرست دیده می شود.
وی با اعتقاد به این که »بهترین گواه در خصوص عملکردهای نادرســت، به 
تحلیل ها درباره حوادث سیســتان باز می گردد« افزود: این تحلیل ها به کمیسیون 
امورداخلی ارائه شد به نحوی که مجلس در خصوص حوادث  سیستان و بلوچستان 
قضاوت کند همه آن چه که اتفاق افتاده حرکت تجزیه طلبانه و همراهی با ضدانقلاب 
بوده است. اما ورود نماینده رهبر انقلاب برای رسیدگی به این موضوع در سیستان 
و بلوچستان نشان داد که در آن اتفاق عده ای بی گناه کشته و شهید اعلام شدند و از 
مردم نیز دلجویی شد. حتی وعده رسیدگی به تخلفات و جرم های صورت گرفته 

به مردم استان سستان و بلوچستان داده شد.
نماینده مردم تبریز در مجلس تصریح کرد: بنا بر این؛ مجلس شورای اسلامی 
به نحو درســتی با این موضوع مواجه نشــد. حتی زمانی که نماینده چابهار قصد 
داشــت از حقوق موکلین خود در مجلس دفاع کند، تعدادی هیاهو کردند. این ها 
نشان می دهد که سازوکارهای پیش بینی شده برای بررسی مسائل پیش آمده دچار 
اشتباه شده است. این  رفتار در خصوص سایر مسائل کشور نیز به چشم می خورد 

که ضرورت یک بازنگری از طریق مجلس را ایجاب می کند.

یوسفی نماینده مجلس:

برخی وزرا، استانداران و معاونان باید 
تغییر کنند

یک عضو کمیسیون امورداخلی کشور:

کمیسیون امورداخلی عملکرد 
منفعلانه ای در حوادث اخیر داشته است

6 روز

توقیف شد

ممنوع است 

برنگشتند

درباره حوادث مهاباد

پاسخگو باشند

اختلاس های میلیاردی 

بازهم سراغمان می آید 

امنیت کشور 

۱۰۰ میلیون 

اخبار ویژه ...

سردار علی فدوی جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران درمورد حوادث اخیر 
گفت: ما در داخل با فریب خوردگان روبه رو بودیم لذا مماشــات کردیم و اگر 
در میدان، فریب خوردگان داخلی نبودند، این ۶۰ روز به ۶ روز هم نمی کشــید. 
وی گفت: در این مدت حدود ۶۰ شهید تقدیم شد، شهدای ما مظلوم بودند، ولی 
مظلوم مقتدر. پیام مظلومیت مقتدرانه ما به همه جهان مخابره شد. مظلومیت ما 

مقتدرانه است، اما نه مظلومیتی که دشمنان بر ما تحمیل کنند.

کانال تلگرامی میزان از توقیف روزنامه جهان صنعت خبر داد. در ادامه این 
گزارش آمده است: روزنامه »جهان صنعت« در نشست فوق العاده هیات نظارت 
بر مطبوعات به ســبب تخلف از مصوبات شــورای عالی امنیت ملی و حدود 

مطبوعات، توقیف و پرونده آن به مرجع قضایی ارجاع شد.

نبویان نایب رییس کمیسیون اصل ۹۰ مجلس گفت: نمی شود مسلمان باشی 
و با آمریکا مبارزه نکنی، هرکجا ظلمی هست مسلمان و مسلم باید آنجا حضور 
داشته باشد. وی اضافه کرد: عزت ارتباط با آمریکا و انگلیس نیست  و دوستی با 

سران آمریکا و انگلیس ممنوع است.

بعد از جنجال های مربوط به رییس فدراسیون بوکس، دو ملی پوش بوکس 
جوانان هم به ایران بازنگشــتند. اعزام تیم ملی بوکس جوانان ایران به مسابقات 
جهانی اســپانیا با حاشیه های فراوانی همراه بود. در میانه های مسابقات حسین 
ثوری، رییس فدراسیون بوکس ایران در اقدامی عجیب و دور از انتظار اعلام کرد 
به ایران بازنمی گردد. حالا که اعضای تیم جوانان بوکس ایران به تهران بازگشتند، 
مشخص شد که دو بوکسور ایرانی هم در اسپانیا مانده اند و همراه با این تیم به 
ایران نیامدند! آرین ساعد پناه و مرتضی ریگی دو ملی پوش بوکس جوانان ایران، 
اردوی این تیم در اسپانیا را در میانه مسابقات جهانی ترک کرده و به همراه سایر 

اعضا به ایران برنگشتند.

آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا در صفحه توییترش نوشت: بسیار 
نگران این هستم که طبق گفته ها، مقامات ایران در حال گسترش خشونت علیه 
معترضان، به ویژه در شهر مهاباد هستند. بلینکن در ادامه گفت: ما در عین حمایت 
از مردم ایران، به پاسخگو کردن کسانی که در این کار نقش دارند ادامه می دهیم. 
اظهارات بلینکن در حالی مطرح می شود که ناصر کنعانی، سخنگوی وزارت امور 
خارجه ایران، اخیرا در واکنش به اســتانداردهای دوگانه مقامات غربی در زمینه 
مسائل حقوق بشری، در صفحه توییترش نوشت: سخنگوی وزارت خارجه ایران 
اخیرا در توییتی نوشــت: شهادت و جراحت ۸ هزار کودک  در جنگ علیه یمن  
و بازداشــت بیش از ۷۵۰ و شــهادت ۴۷ و جراحت ۱۶۴ کودک فلسطینی  طی 
سال ۲۰۲۲ توسط رژیم صهیونیستی، با حمایت مدعیان   حقوق بشر  و سکوت 

سازمانهای بین المللی رخ داد! 

محمد مهدی اسماعیلی وزیر ارشاد در پیگیری حقوقی هم شکایت از شبکه 
تروریسم رسانه ای را در دستور کار قرار داریم و هم شبکه های اجتماعی که بستر 
خود را در اختیار ترویج خشونت و اقدامات تروریستی قرار می دهند. همچنین 
کشورهای میزبان رسانه های تروریستی و شبکه های اجتماعی نظیر تلگرام باید 

پاسخگوی چرایی میزبانی از این اقدامات تروریستی باشند.

آیــت الله جوادی آملی گفت: »اگر بین مردم و نان مردم فاصله بیافتد دیگر 
خبــری از دین نخواهد بود. اقتصــاد یعنی نان مملکت، باید جلوی غارت ها و 

اختلاس های میلیاردی گرفته شود و مشکلات اقتصادی حل شود!«

سردار سیدیحیی رحیم صفوی در همایش جایگاه علم و فناوری در دفاع 
مقدس با بیان اینکه در جنگ ما انسان محور بودیم و عراقی ها ابزارمحور بودند، 
اظهار کرد: الان ما به قدرت پهپادی بالایی رسیدیم اما از سال ۶۵ هم ما هواپیمای 
بدون سرنشین را در سپاه پاسداران ساخته بودیم. ما از تمام علوم در زمان جنگ 
اســتفاده کردیم، از آب و هواشناســی گرفته تا زمین شناسی و موارد دیگر. وی 
افزود: مشاور رهبر انقلاب تاکید کرد: آیا سپاه پاسداران و بسیج در این جریانی 
که شاهد هستیم نمی تواند با علم و آگاهی ماجرا را زودتر جمع کند؟ من مطمئن 
هستم این جریان به تعبیر مقام معظم رهبری به زودی جمع می شود. وی با بیان 
اینکه ما یک ملت قدرتمند هستیم و رهبری خردمند و لایق و شجاع داریم، اظهار 
کرد: این فتنه ها تمام می شــود اما بازهم ممکن اســت سراغمان بیاید. پس نباید 
بی توجه باشیم. ما باید مشکلات  مردم را حل کنیم و انقلاب اسلامی آمده است 

که مشکلات مردم را حل کند.

لطف الله سیاه کلی، نماینده مجلس می گوید که تا زمانی که نهادهای امنیتی 
احســاس کنند که امنیت کشــور مشــکل دارد، به وزارت ارتباطات می گویند 
فیلترینگ همچنان ادامه داشته باشد. او درمورد کمیسیون طرح صیانت می گوید 
جلسه ای از باب اینکه قوانین بررسی شود، تشکیل نشده بلکه جلسات معمول 
برای هماهنگی و اینکه چه کنیم مطرح شده است ولی جلسه ای در خصوص طرح 

صیانت یا طرح قانون فضای مجازی تاکنون برگزار نشده است.

با توجه به سی و یکمین صورتجلسه مورخ ۲۳/۰۷/۱۴۰۱ هیئت عامل بانک 
مرکزی در خصوص موضوع ماده ۱۲ دســتورالعمل شفاف سازی تراکنش های 
بانکی اشخاص موضوع بخشنامه مورخ ۱۱/۱۱/۱۴۰۰(، حداکثر تراکنش خرید 

روزانه از هر کارت متعلق به مشتری حقیقی مبلغ یک میلیارد ریال تعیین شد.

سیاسی

 رفتارهــای هیجانــی نباید معیــاری برای برخوردها باشــد. مســئولان باید 
بــه نحوی با جامعــه رفتار کننــد که مطالبــات مدنی به گســترش هیجانات 
تبدیــل نشــود. حاکمیــت دارای تدبیــر بــا مدیریــت درســت می توانــد با 
نماینــدگان مــردم که از خاســتگاه اجتماعی برخوردار هســتند، گفت وگو کند.


